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Conversa amb 
Francesc Bonastre, músic i musicoleg 
Francesc Bonastre i Beltran, nascut a Montblanc 
el 1944, es catedratic de Musicologia de la 
Universitat Autonoma de Barcelona, director de 
Iflnstitut de Documentació i dflnvestigació 
Musicologiques Josep Ricart i Matas i membre 
de la Reial Academia Catalana de Belles Arts de 
Sant Jordi, des d'on desenvolupa una intensa 
tasca de recerca i de docencia que complementa 
amb la de creació musical. 

Parlem amb ell en ocasió de la seva esta- 
Centre de Lectura de Reus, convidat pel 

Conservatori Professional de Musica de la 
Diputació de Tarragona a Reus per donar una 
conferixcia amb motiu del bicentenari de la 
mort de Mozut &TsB 

2j;-*3 . 
RCL: Quin és el moment actual dels 

arxius musicals a Catalunya i de la tasca 
d'investigació i catalogació de l'1D1M "\osep 
Ricart i Matas "! m% .:**gjk-~ 

F.B.: Bé, nosaltres tenim bastants arxius 
catalogats. Tenim microfilmada, a hores dlara, 
documentació de la catedral de Tarragona, de 
Canet de Mar de Sant Joan de les Abadesses, 
del convent deis ~ r c s  ... Pel que fa a liarxiu 
diOlot, et puc dir que estem a unt d'acabar- 
10. I el de Vilafranca el tenim fet perd l'hem 
d'anar a microfilmar. Aixb és el ue hi ha, a 
part dialtres manuscrits de la Bi \ lioteca de 
Catalunya: per exemple, vamrecatalogar2.400 
manuscrits. I després hi ha alguns treballs per- 
sonals com és ara el catileg de Manresa. 
Recentment, hem canviat de sistema de tre- 
ball, no de metodologia, perd si de manera de 
recollir dades, perquk a través de la informi- 
ticapodemfermo1tmQ.En totsaquestsanius 
hi ha un percentatge bastant gran de noms 
ue ja, només manualment, amb els milers 

fitxes que tenim, hem pogut identificar. 
Estem en relació amb el programa RIFM 
(Repertorihternacional deles Fonts Musicals] 
a través de la Societat Internacional de 
Musicologia, ue s'ha centralitzat a Barcelona 
amb el Conse i? Superior d'hvestigacions Cien- 
tífiques. A partir d'aquí hem trobat un siste- 
mainformitic eraidentificarles 
diatament i UI! ' ormiticament ... 

RCL: En síntesi, segons la vostra opi- 
nió, quin és el moment actual de la implan- 
tació de l'ensenyament de la música i de la 
musicologia al sistema escolar i universitari 
de Catalunya! 

F.B.: Bé, jo durant quatre anys vaig ser 
assessor del conseller dJEnsenyament, vaig 
tenir l'oportunitat deveurela reocupació que 
tenia la Generalitat de Cat a! unya per bastir 
una política musical. En aquests moments, és 

clar, els nous batxillerats, sembla 
manera retornen a la música. Ens 
el fet de no trobar, almenys jo no 
el retrat robot del vertader mestre de música, 
que hauria de ser músic i mestre, no una sola 
cosa, sinó músic i mestre. D'altra banda jo 
crec que s'ha de prendre una decisió política 
i aquesta decisió política, la veritat, jo puc dir- 
te que no la conec. A Amkrica estA descobert 
i hi ha paisos en quk aixb funciona. Tan de bo 
que més enlli del que és l'ensenyament musi- 
cal al conservatori, i aixb sembla que ja esd 
en camins de solució, hi hagués la possibili- 
tat deposar aliabast de tothomliensenyament 
musical en primer lloc com a expressió de la 
personahtat del nen i en segon lloc com a un 
dels altres mitjans de cultura. Aixb seria extra- 
ordinari. Ara, per aixb cal primer una decisió 
política, cal un retrat robot i un -culm 
vitae d'un mestre que, alhora, sigui un músic, 
i calen també uns canals Úblics, que pel que 
sembla és un dels grans f esigs d'en Laporte. 

RCL: Tenint propera la inauguració de 
la fonoteca del Centre de Lectura, quina és la 
vostra opiniósobrela utilitat d'aquest servei! 

F.B.: Si jo crec ue aquesta és una bona 
iniciativa del Centre 'i e Lectura, me nialegro 
moltissim. La tkcnica, l'hem de posar al ser- 
vei de la música. a j i  

RCL: Quin és, segons la'vostra opinió, 
elmoment actualdelsconservatoris demúsi- 
ca a Catalunya:lapeda ogia musicalques'hi 
empra, l'or~anització a c&ms trativaielmapa 
teriitoriali 

F.B.: És molt com lex i pels quatre anys 
que vaig ser assessor de i' conseller vaig con& 
xer bastants conservatoris de Catalunya. Vaig 
ajudar, sempre que em van demanar l'opinió, 
insistint sobrelanecessitat d'unapolítica con- 
'unta, diferenciada, que a més va entrar molt 
bé, erquk es fes una estructura bisica a par- i' tir e les capitals de comarca, a partir de les 
realitats sociolbgiques. Barcelona té un pes 
imponent, és lbgic que a Barcelona hi hagiuns 
centres que encara no són en altres llocs, perd, 
vaja, tenim exemples en el conservatori nou 
de Badalona, el nou de Vila-seca. Són conser- 

vatoris importantissims. El de Vila-seca, per 
exemple, no estipas al costat d'una granmetrb- 
poli. Ara no en tinc res el pols, perb, amb tot, 
crec que per exemp S e a Barcelona s'ha guan- 
yat moltíssim amb la descentralització, amb 
el conservatori superior i elemental. A més a 
més 'a és bo que en cada circumscripció elec;, 
tord h ' hagiunconservatoriprofessional, etc.: 
per6 més enlli d'aixb el ue em preocupa, de 
vegades, és la qualitat, e E resultats. Els pro- 
fessors de conservatoris han de tenir facilitats 
des del propi conservatori per a sortira Europa 
per a veure quk s'hi fa, per a convidar gent, 
etc. i aixb en alguns conservatoris es fa, per6 
es fa erquk tenen diners per a fer-ho, i jo crec 
ue i! es de l'Adrninistració aixb s'hauria de 

Per sistemiticament, i a més, ?any 93 ho hau* 
rem de fer a la forp. Per quk no aprofitar, 
doncs, immediatament, les possibhtats que 
hi ha, perquk s'aprkn molt anant afora, slaprkn 
moltissim. ; y g ~ g ~  

RCL: Com a music6leg i com a com- 
posifor, quina és la relació que creieu que hi 
ha o que hi hauria d'haver entre aquestes 
dues "estions, entre musicologia i mzisica! 
Pedre , de qui enguany commemorem el l50< 
aniversari del naixement, potser és una figu; 
ra emblema tica de síntesi. Com veieu actuals-: 
ment aquesta possible siqte$enge creació [ 
recerca! ,. *5ky2:' 'Zt7% ,i.: T? 

. - u . . . . - -. -. - 
F.B.:Bé, des delanostrauniversitat sem- 

pre hem tingut molt clar que no es pot ser 
musicbleg sense ser músic i d'altra banda veig 
que cada vegada més hl ha una sensibilitza- 
ció molt gran per art dels compositors i per 
part també de mo f ts intkrprets, ecialment 
al nostre país, per tenir una c 7 tura musi- 
colbgica en el sentit rofund de la paraula. El 
missatge de Pedrel !f , en la seva k oca, ni 
Catalunya ni Espanya el van enten & e; avui 
l'entenem perfectament i crec que hi ha una 
milihcia real, és a dir la musicologia esta al 
servei de la música, de manera que, com a 
cikncia, la musicologia evidentment manté el 
seu sentit, perd la cikncia musicolbgica acaba 
ustament quan retornem una altra vegada a 
i'inttrpret tots els coneixements que hem 
pogut trobar enlanostrarecerca. Id'altrabanda 
el músic també se nlha adonat, avui, que ha 
de tenir a més a més del seu propi aprenen- 
tatge (com a director, compositor...], un regis- 
tre intel.lectua1. I que un Gabriel Jackson, his- 
toriador d'historiacomtemporinia~ escrit 
una bio afia de Mozart em sembla erfecte; L ara, cal 'a que unmúsic fos capag de f er altres 
coses. Jo crec ue és general en tots els com- 
positors actu a! s de Catalunya l'existkncia no 
només d'un nivell bo de composició sinó un 
nivell bo del fenomen de l'aculturació, de la 
conscikncia de la preskncia cultural de la músi- 
ca en llactualitat 


